
معامله غیرقانونی 
امتیاز نهضت ملی 

مسکن توسط 
بنگاه های املاک

اعزام و پذیرش 
مسافر در 

فرودگاه های کشور به 
۳۰ میلیون نفر رسید

۸۰ هزار متقاضی تسهیلات ودیعه مسکن دریافت کردند۲۵ هزار میلیارد تومان منابع صندوق ملی مسکن در بودجه ۱۴۰۳

دبیر کارگروه تنظیم بــازار امــاک و 
مستغات وزارت راه و شهرسازی با 
اشاره به خرید و فروش امتیاز نهضت 
بنگاه های  برخی  در  مسکن  ملی 
امــاک این کار را غیرقانونی اعام 
کـــرد. یــاســر دستمالچیان یـــادآور 
شد: با بازرسی های صــورت گرفته 
ــروه تنظیم و کنترل  ــارگ تــوســط ک
بازار مسکن از بنگاه های معامات 
امـــاک در سطح کــشــور، خــریــد و 
فروش امتیاز واحدهای مسکونی 
حمایتی در برخی از بنگاه ها در حال 
انجام است که غیرقانونی است. 
وی با تأکید بر اینکه خرید و فروش 
مسکن های حمایتی مطابق با بندی 
که در قراردادها قید شده غیرقانونی 
است، تصریح کرد: بستر این کارهای 
غیرقانونی عمدتاً بنگاه های معامات 
بــازرســی هــا  در  هستند.  ــــاک  ام
تذکرات لازم به برخی از متخلفان 
داده شده و بنگاه ها در حال حاضر 
مکلف به رعایت این قانون هستند. 
ــاده 13  وی بــا بیان ایــن کــه طبق م
ــازار مسکن،  قــانــون ساماندهی بـ
زمین و اجــاره بها، خرید و فروش 
امتیاز مسکن های حمایتی ممنوع 
است، افزود: در این قانون قید شده 
حق انعقاد معامات و اعطای وکالت 
مربوط و انتقال حق انتفاع اراضی یا 
عیان یا امتیاز ثبت نام وجود ندارد. 
همچنین ثبت رسمی معامات و 
وکالتنامه ها وابسته به اخذ استعام 
از وزارت راه و شهرسازی است. وی 
افــزود: این معامات در هیچ کدام 
از محاکم پذیرفته نیست و طبق 
اماک  و  اسناد  ثبت  دفاتر  قانون 
مجاز به ثبت این دست از قراردادها 
نیستند. دبیر کارگروه تنظیم بازار 
و  راه  وزارت  مستغات  و  امـــاک 
شــهــرســازی گــفــت: ســـوداگـــران با 
توجه به این قانون برای اینکه دچار 
ــروع به فروش  مشکل نشوند، ش
امتیازهای خود به قیمت پایین تر 
کرده اند. مردم هم به جهت ناآگاهی 
که نسبت به موضوع دارنــد، اقدام 
به خرید می کنند و دچار ضررهای 
مردم  از  می شوند.  جبران ناپذیر 
خواهشمندیم که از خرید امتیازهای 

مساکن حمایتی اجتناب کنند.

معاون شرکت فرودگاه های کشور 
گفت: میزان اعزام و پذیرش مسافر 
در فرودگاه های کشور به 3۰ میلیون 
راستا  همین  در  کــه  رســیــده  نفر 
می توان تا ۴۰ همت در این بخش 
سرمایه گذاری کــرد. علی عبدی با 
بیان اینکه برنامه ریزی برای جذب 
سرمایه گذاری در فرودگاه های کشور 
ــرار گرفته اســت،  در دســتــور کــار ق
گفت: در بسیاری از کشور های دنیا  
سرمایه گذاری در فرودگاه های آنها 
اجرایی شده است و با توجه به آنکه 
همواره  حــدود 3۰ میلیون مسافر 
بــه صــورت ثابت در فــرودگــاه هــای 
ــزام و پذیرش می شوند،  کشور اع
فرصت های  از  مــی تــوان  بنابراین 
سرمایه گذاری در این بخش ها در 
جهت استفاده از ظرفیت های ایجاد 
شده استفاده کرد. وی ادامــه داد: 
در راستای جذب سرمایه گذاری در 
فرودگاه های کشور حدود ۲۰۰ فرصت 
شناسایی شده است که متأسفانه 
در سال های گذشته در این بخش 
هیچ اقــدامــی صــورت نمی گیرد و 
تجار و ســرمــایــه داران می توانند از 
این فرصت ها استفاده کنند. معاون 
شرکت فرودگاه ها بیان کرد:  با توجه 
به ظرفیت های بالقوه و ظرفیت های 
تجاری که در فــرودگــاه هــای کشور 
فراهم شده اســت، باید بتوانیم از 
میزان مسافرانی که در فرودگاه های 
ــد در راســتــای  ــ کــشــور حــضــور دارن
ــذاری در ایـــن حــوزه هــا  ــه گ ــای ــرم س
استفاده کنیم. عبدی تأکید کرد: 
مــیــزان ســرمــایــه گــذاری کــه در این 
بخش صورت گرفته در ۲۰۰ بخش 
بوده که ارزش سرمایه گذاری های 
انجام شــده در ایــن بخش هم به 
رسیده  ــومــان  ت میلیارد  ــزار  هـ  ۴۰
که می تواند زمینه را بــرای تقویت 

سرمایه ها در این حوزه فراهم کند.

رئیس هیأت عامل صندوق ملی مسکن با بیان اینکه 
منابع صندوق ملی مسکن در بودجه امسال معادل 
۲۵ هزار میلیارد تومان است، از تخصیص ۶ هزار میلیارد 

تومان از این منابع به صندوق خبر داد.
محمدرضا مهدیار اسماعیلی درخصوص منابع صندوق 
ملی مسکن، اظهار داشــت: صندوق ملی مسکن در 
بودجه 1۴۰3 دارای مصوبه ۲۵ هزار میلیارد تومانی است 
که با منابع حاصل از استرداد اقساط مسکن مهر و 
استنکاف بانک ها، منابع صندوق افزایش چشمگیری 
خواهد یافت؛ به عنوان نمونه برای سال آینده، حدود ۴ 
هزار میلیارد تومان از اقساط مسکن مهر به صندوق ملی 
مسکن واریز خواهد شد. رئیس هیأت عامل صندوق 
ملی مسکن ادامه داد: از ۲۵ هزار میلیارد تومان بودجه 
1۴۰3 در حال حاضر به میزان ۶ هزار میلیارد تومان در 

وجه صندوق ملی مسکن تخصیص یافته است. مهدیار 
اسماعیلی تصریح کرد: تاش کردیم تا همزمان با جذب 
منابع و همچنین هزینه کرد منابع صندوق برای نهضت 
ملی مسکن بــرای ماه های پیش رو پیش بینی های 
مستمر داشته باشیم تا دچار محدودیت منابع نشویم. 
وی درخصوص خرید سیمان از طریق بورس کالا توضیح 
داد: خرید سیمان از طریق بورس کالا انجام خواهد 
شد. درخصوص سیمان هزینه حمل حائز اهمیت است 
و بنابراین پروژه باید از کارخانه نزدیک به خود، سیمان 
را دریافت کند. با توجه به پیشرفت پروژه ها، مطالعه 
نیاز سیمان پروژه ها در دست انجام است و با تکمیل 
مطالعات و تعیین میزان نیازی که هرکدام از پروژه ها 
در هر استان به سیمان دارند، خرید سیمان از طریق 

بورس کالا انجام خواهد شد.

مــدیــرکــل دفــتــر اقــتــصــاد مسکن وزارت راه و 
پرداختی  تسهیات  میزان  گفت:  شهرسازی 
ودیعه مسکن از سوی بانک ها تا به امروز به ۸۰ 

هزار متقاضی در کل کشور رسیده است.
ابوالفضل نــوروزی با بیان اینکه روند پرداخت 
تسهیات ساخت مسکن و ودیعه مسکن رو به 
رشد بوده و با پیگیری هایی که صورت گرفته، 
همکاری بانک ها در پرداخت تسهیات ودیعه 
مسکن در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رو 
به رشد بوده است، گفت: طبق آخرین آمار های 
ارائه شده تا به امروز ۸۰ هزار وام ودیعه مسکن 

پرداخت شده است.
نــوروزی اظهار کرد: منابع مالی برای تسهیات 
۸۰۰ میلیون تومانی  ودیعه مسکن و تسهیات 

ســاخــت مسکن از طــریــق ســرفــصــل مـــاده ۴ 
قانون جهش تولید مسکن دیــده شده است، 
اما بانک ها در این زمینه همکاری های لازم را 

نداشته اند.
وی اظهار کرد: پرداخت تسهیات ساخت مسکن 
و همچنین ودیعه مسکن جزو قانون بوده است و 
اگر دولت ها در این بخش عوض شوند، به هیچ 
عنوان بانک ها حق ندارند در این زمینه کوتاهی 
کنند بلکه باید تسهیات ساخت و ودیعه مسکن 

توسط تمامی بانک ها ادامه یابد.
ــرد: پــرداخــت تسهیات ودیعه  نـــوروزی بیان ک
قانون  در  مسکن  ساخت  تسهیات  و  مسکن 
جهش تولید مسکن و قانون ساماندهی بازار 

زمین و مسکن قرار گرفته شده است.
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براساس 
برنامه هفتم 
که صادرات 

1۶ میلیون 
تن کالا 

به صورت 
ترانزیت 

هدفگذاری 
شده است، 

اگر این 
مسیر ادامه 
یابد، میزان 
ترانزیت کالا 

از 20 میلیون 
تن هم عبور 

خواهد 
کرد و یک 
رکورد تازه 

در ترانزیت 
کالا در کشور 
ثبت می شود

در آخرین روزهای فعالیت دولت سیزدهم 
اهـــداف مختلفی کــه در ابــتــدای دولــت 
برنامه ریزی شده بود در حال به وقوع 
پیوستن است. در روزهای اخیر با گشایش 
ســفــارت آذربــایــجــان در کــشــور، مسیری 
دیگر در راه دستیابی به رشد ارتباطات 
با این کشورهمسایه گشوده شد. مهرداد 
بذرپاش، وزیــر راه و شهرسازی با اشاره 
به بازگشایی سفارت آذربایجان، گفت: 
احـــداث گــذرگــاه دوم ترانزیتی بــا کشور 
آذربایجان سبب رشــد قابل توجهی در 
بخش تجارت و ترانزیت کــالا شــد. وزیر 
راه و شهرسازی درباره بازگشایی سفارت 

آذربایجان در دولت سیزدهم اظهار کرد: 
سال  ونیم  یک  در  که  مشکلی  دلیل  به 
خ داده بود، این سفارت تعطیل  گذشته ر
شده بود. برهمین اساس یکی از کارهای 
اصلی ما در کمیسیون مشترک همکاری 
ایــران و جمهوری آذربایجان، بازگشایی 
این سفارت بود که با پیگیری های انجام 

شده این سفارت بازگشایی شد.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اقداماتی 
که در حوزه ترانزیتی با کشور آذربایجان 
انجام شــده اســت، یــادآور شــد: احــداث 
گذرگاه دوم ترانزیتی با کشور آذربایجان 
سبب رشد قابل توجهی در بخش تجارت 
مدت  به  نسبت  که  شد  کــالا  ترانزیت  و 
مشابه در سال قبل در ترانزیت کالا در 
بخش جاده ای رشد ۷۰ درصدی را شاهد 

هستیم.

ترانزیت کالا از ایران از۲۰ میلیون 
تن عبور خواهد کرد

بذرپاش خاطرنشان کرد: براساس برنامه 
ــادرات 1۶ میلیون تن کالا به  هفتم که ص
صــورت ترانزیت هدفگذاری شده است، 
اگر این مسیر ادامه یابد، میزان ترانزیت 
کالا از۲۰ میلیون تن هم عبور خواهد کرد 
و یک رکورد تازه در ترانزیت کالا در کشور 
ثبت می شود. وزیر راه و شهرسازی ادامه 
داد: یکی دیگر از اقدامات مهم وزارتخانه 
در بخش حمل و نقل، پویش کاج )کاهش 
حـــوادث جـــاده ای( اســت کــه بــا همکاری 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
آغاز شده است و اثرات آن در برنامه اجرایی 
ــداری و حمل و نقل جاده ای  سازمان راه
به عنوان یکی از سازمان های زیرمجموعه 

وزارت راه و شهرسازی نمایان است.

افتتاح ترمینال فرودگاه های رامسر 
و ایلام

وزیر راه و شهرسازی همچنین در حاشیه 
ترمینال  افتتاح  از  دولــت  هیأت  جلسه 
فرودگاه های رامسر و ایــام در دو هفته 

آینده خبر داد.
فرودگاه  ترمینال  داد:  توضیح  بذرپاش 
به  آینده  هفته  دو  در  رامسر  بین المللی 
فرودگاهی  شبکه  خدمت رسانی  مــدار 
کشور افزوده می شود که بعد از بین المللی 
شدن فرودگاه رامسر این ترمینال می تواند 
ــن منطقه  ــی را بــه ایـ ــوب ــای خ ــت ه ــزی م

گردشگری کشور بیفزاید.
وی افــزود: ترمینال فرودگاه ایام نیز در 
دو هفته آینده افتتاح می شود که شبکه 
فرودگاهی کشور را در جنوب غرب کشور 

توسعه قابل توجهی می دهد.

 دولت سیزدهم ترانزیت 20 میلیون تن کالا از کریدورهای کشور را هدفگذاری کرده است 
که این هدف در حال تحقق است

عبور ترانزیت از 20 میلیون تن

بازگشت بیش از ۸۷ هزار زائر خانه 
خدا به کشور

ــه به  ــ وزیــــر راه و شــهــرســازی در ادامـ
ــزرگ حــج 1۴۰3 اشـــاره کــرد و  عملیات ب
گفت: عملیات حج در چند روز گذشته 
۸۷ هــزار زائر  به پایان رسید و بیش از 
ازعربستان به کشور بازگشتند که از تمامی 
دست اندرکاران این بخش کمال تشکر 

را دارم.

خ بلیت هواپیما برای  تعیین نر
سفرهای اربعین

ــاره سفرهای  وی در پاسخ به سؤالی درب
اربعین حسینی و نرخ بلیت ها در این ایام 
توضیح داد: برای اربعین نرخ گذاری انجام 
خواهیم داد و هر شرکتی همکاری نکند 

اجازه پرواز نخواهد داشت.
بذرپاش توصیه کرد مردم برای سهولت 
را  سفر  بلیت های  اربعین،  سفرهای  در 
تا  کنند  تهیه  برگشتی  و  رفــت  شکل  به 
بازگشت  هنگام  در  را  کمتری  مشکات 

از فرودگاه نجف و بغداد متحمل شوند.

افتتاح باقی مانده مسیر دوخطه 
ریلی اهواز-اندیمشک

وزیــر راه و شهرسازی در بخش دیگری 
از سخنان خود از تکمیل و بهره برداری 
از۴۰ کیلومتر باقی مانده مسیر دو خطه 
ریلی اهواز و اندیمشک در روزهای آینده 
خبر داد. بذرپاش گفت: دو خطه شدن 
خط ریلی اهواز-اندیمشک که طول کلی 
آن 11۰ کیلومتر است، ۷۰ کیلومتر آن در 
زمان حیات شهیدجمهور بهره برداری و 

افتتاح شد.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: باقی مانده 
اهواز-اندیمشک  ریلی  خطه  دو  مسیر 
3 هــزار  ۴۰ کیلومتر بــه ارزش  ــول  بــه ط
ــای آینده افتتاح  میلیاردتومان در روزه

خواهد شد.

تکمیل راه آهن اردبیل-میانه تا 
پایان تابستان و راه آهن چابهار- 

زاهدان تا پایان سال
بذرپاش در ادامــه از تزریق منابع مالی 
به پروژه های ریلی و سرعت گرفتن این 
پروژه ها خبر داد و گفت: پــروژه چابهار 
به زاهــدان تا پایان سال به بهره برداری 
می رسد و پروژه اردبیل-میانه نیز تا آخر 

تابستان به شبکه ریلی می پیوندد.
وی ادامه داد: پروژه ریلی شلمچه-بصره 
نیز با سرعت خوبی پیش مـــی رود، اما 
طرف عراقی مقداری مشکل تأمین زمین 

داشت که حل شد.
وزیر راه و شهرسازی تأکید کرد: در حوزه 
ترانزیت نیز تمام تاش مان را می کنیم تا 

تفاهم ها و قراردادها به مرحله عملیاتی 
برسد.

نقشه راه توسعه فناوری وزارت راه و 
شهرسازی

وزیر راه و شهرسازی، روز گذشته با حضور 
در جلسه هیأت دولت از نقشه  راه توسعه 
فناوری وزارت راه و شهرسازی رونمایی 

کرد.
وزیر راه و شهرسازی در خصوص این سند 
اظهار کرد: استقرار فناوری در دستگاه ها و 
تهیه نقشه فناوری کشور یکی از دستورات 
رئیس جمهور شهید بود که با محوریت 
راهبردی،  سیاست های  و  توسعه  مرکز 
و  راه  وزارت  فــنــاوری  توسعه  راه  نقشه 

شهرسازی تهیه و تدوین شد.
ــزود: بــاتــوجــه بــه اهمیت بخش  ــ وی اف
مسکن و حمل ونقل در پیشرفت کشور 
و لــزوم استقرار فناوری در وزارت راه و 
فــنــاوری  توسعه  راه  نقشه  شــهــرســازی، 
وزارت راه و شهرسازی در سطح راهبردی، 
به عنوان چهارچوبی برای تهیه و تدوین 
برنامه های عملیاتی توسعه فناورانه وزارت 

راه و شهرسازی تهیه و تدوین شد.
بذرپاش در ادامه توضیح داد: این نقشه 
راه در برگیرنده 3۲ راهبرد است و ذیل 
این راهبردها مجموعاً شامل 1۰۵ سیاست 

می شود.
ــازی ادامــــه داد: از  ــرس ــه ــر راه و ش ــ وزی
مــحــورهــای راهــبــردی توسعه فــنــاورانــه 
ــه رشـــد درون زا و تــوجــه به  مــی تــوان ب
فــنــاوری هــای تولید داخـــل، شفافیت و 
پاسخگویی، تعامل و مشارکت، بهره وری 
و در نهایت افزایش رضایت شهروندان 

اشاره کرد.
ــاره بــه ایــن کــه نقشه راه  بــذرپــاش بــا اشـ
ــداف کــان  ــ تــوســعــه فـــنـــاوری شــامــل اه
فناورانه در۶ بعد اقتصاد فناورانه، سرمایه 
و  حکمرانی  محیط،  ساختار،  انسانی، 
عملیات فناورانه است، اظهارکرد: یکی 
ــداف ایــن سند، ارتقای  از مهم ترین اه
و  راه  وزارت  در  حکمرانی  و  ــره وری  ــه ب
ــش و  شهرسازی بــر محور فــنــاوری و دان
همچنین بهبود سطح و کیفیت عملیات 

و اجراست.
وزیــر راه و شهرسازی همچنین با اشاره 
به بازار مسکن گفت: قانون ساماندهی 
بــازارامــاک و مسکن ابــاغ شد و سقف 
مکانیزم های  ــد.  ش مشخص  اجــاره بــهــا 
سختگیرانه ای در نظر گرفته شده که به 

نفع مردم است.
وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: همچنین 
سامانه خودنویس نیز فعال است و روزانه 
حــدود ۸ هــزار قــرارداد اجــاره در سامانه 

ثبت می شود.

گزارش

ترابری

عکس: ایرنا

نایب رئیس اول اتحادیه مشاروان اماک استان تهران گفت: 
حدود ۲ هزار و ۵۰۰ مشاور اماک بدون جواز در استان تهران 
شناسایی شده که از طریق این مشاوران اماک ما شاهد 
خرید و فروش های غیرقانونی از جمله امتیازهای نهضت 

ملی مسکن هستیم.
داوود بیگی نژاد نایب با بیان اینکه در استان تهران  از 
سال های گذشته شاهد فعالیت مشاوران اماک بدون جواز 
هستیم، گفت: به طور قطع  فعالیت مشاوران اماک های 
بــدون جــواز تأثیر بسیار زیــادی بر زندگی مــردم گذاشته و 
بسیاری از آنها بــدون قانون و بــدون ضابطه کار می کنند 
که همین اقــدام آنها خود باعث می شود تخلفات بسیار 

گسترده ای در این بخش صورت گیرد. وی ادامه داد: تعداد 
زیادی از مشاوران اماک بدون جواز با حمایت و پشتیابی 
برخی از گروه ها سال های زیادی است که فعالیت کرده و 
همین اقدام آنها باعث شده که میزان گله مندی مراجعه 
کنندگان افزایش یابد. بیگی نژاد بیان کرد: حدود دو هزار 
و ۵۰۰ مشاور اماک بدون جواز شناسایی شده که برخی از 
آنها سال ها است که در مناطق مختلف شهر تهران فعالیت 
می کنند که باید با ورود و برخورد با این مشاوران اماک 
بتوانیم زمینه را برای خدمت رسانی سایر مشاوران اماک 
به مردم فراهم کنیم. نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران 
اماک با بیان اینکه این تخلفات خود آسیب های مختلفی 

به مردم و مراجعه کنندگان وارد می کند، افزود: بسیاری از 
مراجعه کنندگان آسیب های بسیار زیادی از قراردادهایی 
که مراجعه کنندگان منعقد می کنند، می بینند و از سوی 
دیگر این مشاوران اماک بدون پرداخت یک ریال مالیات 
سالیان زیادی است که در این حوزه فعالیت کرده و به نوعی 
در این مدت شاهد فرارهای مالیاتی زیادی از این مشاوران 
اماک هستیم. او اظهار کرد: این در حالی است که بسیاری 
از مشاوران اماک درستکار کشور با تخلفاتی که مشاوران 
اماک فاقد پروانه انجام می دهند مشکل دارند و باعث شده 
سایر مشاوران اماک اقدام به پرداخت مالیات های نجومی 

کنند و در این زمینه باید نهادهای امنیتی ورود کنند.

انتخابات ریاست جمهوری با تمام فراز و فرودهایش به پایان رسید و دکتر 
مسعود پزشکیان با کسب بیش از 1۶ میلیون رأی توانست اکثریت آرای 
مردم ایران را به دست آورد. اکنون اصناف و حرف مختلف در انتظار تشکیل 
کابینه جدید و معرفی نفرات پیشنهادی رئیس جمهور منتخب برای جایگاه 

وزارتخانه های وابسته و مرتبط با صنعت و حرفه خویش هستند.
با توجه به اینکه عملکرد و برنامه های وزارتخانه ها تا حدود بسیار زیادی به تفکر 
و استراتژی های وزیران و مدیران آن وزارتخانه ها بستگی دارد. لذا معرفی این 
اشخاص توسط رئیس جمهور منتخب، مؤید دیدگاه های شخص و خط مشی 

مدیریتی ایشان در اداره مملکت خواهد بود.
دغدغه اصلی جامعه بزرگ مهندسی ساختمان در این حوزه، وزارت راه و 
شهرسازی است، جایی که عمده سیاستگذاری های کان در بخش مسکن و 
ساخت و سازها در آنجا صورت می گیرد و این امر به  صورت مستقیم در تأمین 

معیشت مهندسان و اصناف وابسته به صنعت ساختمان دخیل است.
در کشوری که مسکن جزو مهم ترین چالش های زندگی مردم بخصوص 
نسل جوان بوده و با تورم بالای سالیانه موجب افزایش اجــاره نشینی یا 
حاشیه نشینی شده است اتخاذ استراتژی های راهبردی و برنامه ریزی های 
کوتاه مدت و میان مدت، جزو اولین اقدامات اساسی وزارت راه و شهرسازی 

است.
تکمیل پروژه های نیمه کاره از دولت های قبل، تعریف ابرپروژه های ساختمانی 
با کاربردهای محله محور، ارتباط با ارگان ها، سازمان ها و ادارات مرتبط با 
صنعت ساختمان، تزریق منابع مالی از طرق مختلف و تعامل مناسب با 
بانک ها و بنگاه های مالی اعتباری از جمله اقداماتی است که می بایست 
به صورت دقیق و مداوم صورت گیرد و به نظر می رسد برای تحقق این امر به 
وزیری کاربلد با توانمندی های سیاسی بالا نیاز باشد که بتواند با به کارگیری 
نخبگان در بدنه وزارتخانه و ارتباط مؤثر با نهاد های بالادستی راهکار مناسبی 

برای این اهداف مهیا نماید.
به ریاست محترم جمهوری توصیه می کنیم در انتخاب شخص پیشنهادی 
برای وزارت راه و شهرسازی، دو شاخصه تخصص و سیاستمداری را به صورت 
توأم  در نظر داشته باشند تا ان شاءالله شاهد شکوفایی و ارتقای جایگاه این 

وزارتخانه و رشد خدمت رسانی به عموم جامعه باشیم.
نکته بارز این مسأله، تجمیع خدمات در دو حوزه متفاوت راه و مسکن در 
قالب وزارتخانه واحد است که با توجه به ماهیت متضاد آنها به مدیریتی 

متفاوت و جامع نگر نیازمند هستند.
مدیریت راه، مستلزم فردی با کاراکتر اجرایی و غالب عملگرایی و مدیریت 
در حوزه مسکن نیازمند شخصی استراتژیست و برنامه ریز است و چه خوب 
است در صورت انتخاب وزیری با یکی از شرایط فوق الذکر در معاونت ها از 

متخصصان توانمند حوزه های مربوطه استفاده شود.
تجربه سالیان گذشته و وقوع بعضاً حوادث ناگوار ریلی، هوایی و جاده ای 
نشان می دهد که بخش عمده ای از انرژی و توان وزارتخانه صرف کنترل و 
مهار این حوادث می شود و عماً تهیه استراتژی و برنامه های راهبردی در 

بخش مسکن مغفول می ماند.
در پایان امید است هر آن کس که ریاست محترم جمهور برای وزارت راه و 
شهرسازی برگزید بتواند راهگشای مشکات بخش مسکن بویژه جامعه 

بزرگ مهندسی باشد.

یادداشت

مهدیار فرنیا
رئیس انجمن صنفی مهندسان مشاور طراح 

و ناظر ساختمان استان تهران

 نقشه راه وزارت راه و شهرسازی 
در دولت چهاردهم

یکی از مواردی که در سال های گذشته منجر به افت 
ضریب ایمنی در قطارهای باری کشور شده بود، وجود 
واگن های باری بدون ترمز بود که این چالش در راه آهن 

دولت سیزدهم رفع شد.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، 
آمارها نشان از آن دارد که در سال های گذشته چیزی 
بیش از ۹ هزار واگن باری در خطوط ریلی کشور بدون 
ترمز سیر می کردند که این میزان در حدود 3۰ درصد 
از کل واگن های باری موجود در کشور است. چنین 
موضوعی بدون شک، نه تنها منجر به کند شدن فرایند 
توقف قطارهای باری می شد، بلکه ضریب ایمنی را 
در این قطارها کاهش مــی داد؛ چرا که در بسیاری از 
موارد ممکن بود پراکندگی این واگن های بدون ترمز 
منجر به افت توان ترمزگیری یک قطار بیش از دیگر 
قطارهای باری شود و زمینه را برای آسیب های احتمالی 

ایجاد کند.

نحوه سیر برای واگن های بدون ترمز بدین گونه بود 
که اگر یک قطار با ۴۰ واگن باردار در یک مسیر دارای 
شیب و با نیاز به ترمز حرکت می کرد، زمانی که عملیات 
ترمزگیری صورت می گرفت، عاوه بر اینکه واگن بدون 
ترمز به واگن دارای ترمز شوک وارد می کرد، منجر به کند 
و پرریسک شدن فرایند کاهش سرعت و در نهایت 
توقف می شد و در مواردی نیز همین موضوع ممکن 

بود منجر به خروج واگن از مسیر شود.
در این راستا در دولت سیزدهم، این امر به صورت 
جدی در دستور کار شرکت راه آهن جمهوری اسامی 
ایــران قــرار گرفت تا همه واگن های بــاری موجود در 
خطوط ریلی ترمزدار شوند و به گفته مقامات شرکت 
راه آهن جمهوری اسامی ایران امروز تمام قطارهای 
بــاری شبکه راه آهــن با 1۰۰ درصــد قابلیت ترمز سیر 

می کنند و حتی یک واگن بدون ترمز نیز وجود ندارد.
همچنین ممنوعیت تــردد واگــن هــای فاقد ترمز در 
قطارهای باری در دستور کار قرار گرفت و با وجود اینکه 
از حدود ۲۰ سال پیش نزدیک به 3۰ درصد واگن های 
باری شبکه ریلی بدون ترمز در شبکه سیر می کردند و 
این موضوع باعث کاهش ایمنی سیر قطارها، مطمئن 

نبودن راهبر قطار برای ترمز مناسب، ایجاد شوک به 
واگن قطار، آسیب به خط ناوگان و خروج ناوگان از 
خط می شد، طی حــدود ۲ مــاه، اقدامات لازم برای 
ترمزدار کردن واگن های باری به انجام رسید و این 
موضوع می تواند گامی مؤثر در افزایش ایمنی قطارهای 

باری باشد.
این رویکرد پیش از این در واگن های مسافری نیز در 
دستور کار قرار گرفته بود و اکنون با ترمزدار شدن 

1۰۰ درصدی واگن های باری، می توان پیش بینی کرد 
که عاوه بر افزایش ایمنی و کاهش احتمال حوادث 
ــرای قطارهای بـــاری، سرعت توقف و در نهایت،  ب
متوسط زمان سیر قطارها نیز بهبود پیدا کند. البته 
شاید این رقم برای یک قطار چندان چشمگیر نباشد، 
اما با توجه به کاهش ریسک جمعی می تواند تأثیر 
قابل توجهی در بهبود فرآیند حرکت قطارهای باری در 

کشور داشته باشد.

گام مؤثر راه آهن در راستای افزایش ایمنی قطارهای باری در دولت سیزدهم

۲۵۰۰ مشاور 
املاک بدون 

جواز در استان 
 تهران 

شناسایی شد


